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Když Kdyňsko rozkvetlo

Trenéři z TJ Sokol Zahořany pro své dětské svěřence o Velikonocích tradič‑
ně pořádali pětiboj. Sokolíky čekala opičí dráha, střela na bránu, hod na
koš, přihrávky dvojic a oblíbené kuželky. Kluci, kteří splnili všech pět sta‑
novišť, se učili plést pomlázku, holky si malovaly velikonoční obrázky. Na
konci byli všichni odměněni dárkovým balíčkem.  Eliška Krchová

PS Safír pořádala poslední dubnovou sobotu Slet čarodějnic. Na kdyň‑
ském náměstí se sešly na dvě stovky malých čarodějnic a čarodějů, aby
postupně navštívily a splnily čtrnáct kouzelných úkolů. Pavla Hrubá

Na valné hromadě TJ Sokol Loučim převzaly cvičitelky skladby na XVII. Všeso‑
kolský slet v červenci v Praze finanční dar od místní tělocvičné jednoty. Zleva
Tomáš Franc, Václava Tauscherová, Eva Turečková a Josef Šváb.  Z. Huspek

Městys Koloveč pořádal oslavu Dne matek v neděli 12. května. Program
v kulturním domě uvedl starosta městyse Ing. Václav Pergl, následovalo pě‑
vecké a taneční pásmo dětí a žáků z Kolovče. Příjemné posezení završilo
hudební duo Anie band. Petra Křížová, foto Petr Dolejš
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První květnové dny se nesou v du‐
chu vzpomínek na kapitulaci ně‐
meckých vojsk, osvobození a ukon‐
čení 2. světové války.

Ve Všerubech, v domě č. p. 1, přijal
dne 4. května 1945 v 16 hodin veli‐
tel 90. pěší divize brigádní generál
Herbert L. Earnest (90. US pěší divi‐
ze se podílela i na osvobození jiho‐
západních Čech) kapitulaci 11. pan‐
céřové divize generálporučíka Wen‐
da von Wietersheima s velitelem ge‐
nerálmajorem H. F. Treuschem von
Buttlar – Brandenfelsem. Ve dnech
4. a 5. května 1945 tak přešly hlavní
části 11. PzD do amerického zajetí.
Američanům se ve Všerubech tehdy
vzdalo 9 050 po zuby ozbrojených
německých vojáků.

90. US pěší divize s vojáky ze států
Texas a Oklahoma byla vytvořena již

během první světové války. Divizní
odznak 90. pěší divize spojují počá‐
teční písmena „T“ a „O“ a odkazují
tak na oba americké státy. Bojové
ztráty 90. US pěší divize patřily
k těm nejtěžším: 3 930 padlých a 14
386 raněných.

I v letošním roce jsme uctili pa‐
mátku našich osvoboditelů polože‐
ním květin k Památníku kapitulace
německých vojsk.

Památník kapitulace německých
vojsk je umístěný před domem
č.p. 1 ve Všerubech.

Dne 7. 5. 2024 zavítal do Všerub
u příležitosti oslav 79. výročí konce
druhé světové války Konvoj svobo‐
dy. Tohoto konvoje se zúčastnilo 27
ks dobové vojenské techniky v bar‐
vách US Army z druhé světové války.  

Mgr. Václav Bernard, starosta
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Konvoj svobody ve Všerubech

V pátek 3. května se v Kolovči konalo uctění památky obětí
I. a II. světové války a osvoboditelů Kolovče z řad americké
armády.  (PK, PD)

V Němčicích v dubnu brigádně vyčistili koupaliště. 
Petra Poláková, místostarostka obce Němčice

Na koupališti v Němčicích

Základní škola Koloveč pořádala
svůj Žákovský ples, který se konal 17.
května v tematicky vyzdobeném kul‐
turním domě u příležitosti slavnostní‐
ho rozloučení s žáky 9. ročníku.  Ples
zahájila ředitelka Mgr. Romana Šeter‐
lová. Následovalo předtančení a stuž‐
kování letošních deváťáků z rukou tří‐
dní učitelky Mgr. Ivany Macánové.
Návštěvníci zhlédli různorodá taneční
vystoupení žáků, nechyběla tombola.
Plesem provázela hudební skupina
Asfalt a moderátoři Vanessa Janková
a Jakub Osvald.  

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

Uctění památky
válečných obětí

Žákovský ples ke Kolovči patří



V sobotu 18. května pořádali zahrádkáři
z Chodské Lhoty 37. turistický pochod CHOD‐
SKÁ BŮTA. Třetí májová sobota sice převážně
propršela, ale i tak v cíli panovala dobrá nála‐
da! Především díky kapele RELAX a její
zpěvačce, která svým humorem a vti‐
pem bavila naše ctěné publikum! 

Letošního ročníku se zúčastnilo 520
účastníků. Z toho 481 pěších, 24 na kole
a dalších 15 přišlo do lomečku na cílový
program. Někdo si řekne, že je to málo,
ale my jsme spokojeni a děkujeme
všem, kteří na BŮTU přišli. 

Kromě deště se hrála i liga na Viktorce
Plzeň a Mistrovství světa v hokeji v Pra‐
ze. No řekněte, kde se v dnešní době na
vesnici sejde tolik lidí. Naším heslem je
pokora a vděk za každého návštěvníka!
Ti věrní nám to letos oplatili a přišli i za
deště! A na druhé straně zahrádkáři ví,
že vláhy je také třeba... Oceňuji nasazení
pořadatelů a jejich schopnost táhnout za
jeden provaz v zájmu společného cíle, kterým je
spokojený návštěvník a dobrá reprezentace
spolku, potažmo obce!

Letos nebyl problém ani s obsazením stano‐
višť, ač kluci déšť pocítili nejvíce. Ale jsou to ši‐
kulové a vyrobili si přístřešek z igelitu, se kte‐
rým jim pomohl starosta obce. Protože si ochoty
a práce kluků a jedné dívky moc vážíme, vyslo‐
vuje jim spolek pochvalu, aby o tom věděli i v je‐
jich školách. Jsou to Štěpán Štefl, Šimon Štefl,
Tomáš Marcell, Ruda Janovský, Maruška
Medvídková, Honzík Husník a Martin Rada. 

Nejstarší účastnicí se již poněkolikáté stala
paní Miluše Mikulášová z Hluboké. Když jsem
se paní Mikulášové zeptal, zda má ještě dost
místa na botičky, odpověděla s úsměvem:
„Místa dost.“ A já dodávám, vitality také! Nej‐
starším mužem chodcem se stal pan Vladimír
Kcerovský.

Dovolte, abych vzpomněl ty, kteří již nejsou
mezi námi a pro tuto akci odvedli velký kus
práce. ČEST JEJICH PAMÁTCE!

Ti, kteří stále pracují, zaslouží ocenění. 

Český zahrádkářský svaz v Chodské Lho‑
tě ocenil KERAMICKOU BOTIČKOU tyto po‑
řadatele:
n Rostislav Štefl, za dlouholetou práci pro

spolek a pochod.
Pan Štefl je dlouholetým členem spolku a

dlouhá léta vykonává funkci místopředsedy
spolku. Je jedním z nejaktivnějších členů a při
budování zahrádkářského majetku odpraco‐
val velký kus práce. Je rovněž aktivním pořa‐
datelem CHODSKÉ BŮTY a jeden z party stán‐
kařů.
n Martin Bolec, za dlouholetou práci pro

spolek a pochod.
Pan Bolec je s pochodem spojen jako šéf ob‐

čerstvení v osadě Orlovice, kde pracuje celá je‐
ho rodina. Je aktivním členem spolku a dlouho‐
letým pořadatelem turistického pochodu. Pří‐
kladná je i jeho práce pro spolek.

n Štefan Schader, u příležitosti významné‑
ho životního jubilea.
Pan Schader je jedním ze zakladatelů po‐

chodu a dříve byl i aktivním členem spolku.
V letošním roce oslaví významné životní jubi‐
leum, ke kterému mu přejeme hodně zdraví a
více času na spolek, kterého je dlouholetým
členem.

Kdyby se mě však někdo zeptal, abych řekl
tři věci, které mě na letošním ročníku nejvíce
dostaly, bez váhání bych řekl: Vladimír Bulíř,
Miloslav Šobr a všichni, kteří se nebojí deště!

Pan Bulíř vyrazil opět značit cyklotrasy, ač
ho nedávno pozlobilo zdravíčko. Řekl mi: „No
jasně, já to dám, jsem v poho!“ Láďo díky
a hodně zdraví!

Jménem spolku děkuji panu Miloslavu Šob‐
rovi za jeho ochotu, vstřícnost a spolupráci.
Míla je prostě parťák! Je všude tam, kde je tře‐
ba pomoct! Mílo, díky.

Děkuji všem, kteří také letos – Zdrávi došli!
Příští ročník CHODSKÉ BŮTY se bude konat

17. května 2025.
V roce 2025 obec Chodská Lhota oslaví

700 let od první písemné zmínky. Oslavy bu‐
dou spojeny se srazem rodáků a jejich program
bude upřesněn s dostatečným předstihem.  

Za pořadatele Milan Zajíc, 
foto Jaroslav Nunvář
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Významnou osobností, která je neodmyslitelně spjatá s naší obcí, je akade‐
mický malíř Michael Rittstein. Kdykoliv slyšíte nebo čtete s Michaelem roz‐
hovor, rozhodně jméno naší obce zazní. Michael Rittstein se narodil v Praze,
ale jeho prarodiče pocházeli z Brnířova. Jeho pradědeček byl prvním staro‐
stou v prvorepublikovém Brnířově. Do chalupy po prarodičích do Brnířova
jezdí Michael od dětství, má tady svůj ateliér a zdejší prostředí je inspirací
pro jeho tvorbu a je v jeho díle často zachycené. Za toto dlouholeté šíření do‐
brého jména obce Brnířov a jako projev úcty k osobě, jejíž život a dílo je s na‐
ší obcí úzce spojeno, se zastupitelstvo obce Brnířov rozhodlo udělit Michaelu
Rittsteinovi čestné občanství. Pro jeho předání se naskytla vhodná příleži‐
tost na vernisáži výstavy jeho obrazů ve foyer Nové scény Divadla J. K. Tyla
v Plzni, které poskytl na Michaelovu žádost záštitu starosta Brnířova Zdeněk
Šup spolu s ministrem kultury Mgr. Martinem Baxou, primátorem města Plz‐
ně Mgr. Romanem Zarzyckým a hejtmanem Plzeňského kraje Rudolfem Špo‐
tákem. Na vernisáži převzal Michael Rittstein z rukou starosty obce listinu
o udělení čestného občanství opatřenou znakem obce Brnířov.  

Za obec Brnířov Ing. Věra Jandová

V Chodské Bůtě zdrávi došli!

Brnířov udělil čestné občanství 

Nejstarší účastnicí se již poněkolikáté stala paní Milu‑
še Mikulášová z Hluboké. 

Dramatický a pěvecký kroužek při ZŠ
Koloveč si v hale školy v pátek 19. dubna
připravil veselou pohádku s názvem Dva
tovaryši. Hra byla napsána podle pohádky
Pravda a křivda z knihy Čarodějná mošna
od J. Horáka. V příběhu vystupují tovaryši:
hodný Jožin a chamtivý Vincek, kteří se ne‐
mohou dohodnout, je‐li šťastnější člověk
poctivý nebo bohatý.  (pk)

Dva tovaryši v Kolovči 
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Den Evropy a kulaté výročí 20 let od otevření Všerubské trasy
Svatojakubské poutní cesty společně oslavili 9. května čeští a
bavorští přátelé, milovníci turistiky. V Bavorsku Den Evropy
slaví jako státní svátek, v Čechách byl všední den, a přesto slu‑
nečné počasí přispělo k vysoké účasti poutníků z obou stran
hranice. Zaregistrovalo se 111 poutníků, 65 z bavorské strany
a 45 z české. Mezi nimi byli i hosté: Ladislav Milota, gestor Ži‑
tavské a Všerubské trasy z Ultreii, otevřeného spolku přátel
svatojakubské poutní cesty a putování vůbec, Dr. Hans Kolbin‑
ger, který byl u zrození této varianty trasy Praha – Dona‑
uwörth, Tanja Zeller, koordinátorka poutníků z Francouzské
svatojakubské společnosti Würzburg, Josef Kammermeier,
bývalý starosta Eschlkamu. Každý obdržel credenciál – prů‑
kaz poutníka, do kterého si cestou sbíral razítka. 
Dopoledne poutníky přivítala Ing. Věra Říhová, místostarostka
města Kdyně, Josef Altmann, poutní poradce pro Východoba‑
vorskou a Českou svatojakubskou cestu z pověření Francouz‑
ské svatojakubské společnosti, rovněž všechny pozdravil. Farář
Kdyňské farnosti Karel Adamec poutníkům před cestou požeh‑
nal. Společně jsme se vydali na trasu dlouhou 9 km. Po žluté tu‑
ristické značce se vystoupalo na Koráb, kde po náročné cestě

čekal překrásný výhled z rozhledny. Pokračovalo se dále ke
kapličce nad Branišovem a zpět po modré do Kdyně po Svatoja‑
kubské poutní cestě. Překvapením pro mnohé byla malebná
kaplička nad Branišovem, která patří rodině Nejdlových. Tam
poutníky vítala Ing. Jana Dirriglová, starostka Loučimi. 
Po návratu v parku před muzeem všichni poseděli, popovída‑
li. Čekala je zasloužená odměna – pivo z Městského pivovaru
Domažlice, špekáček ze ZOD Mrákov, chleba z Pepekárny, do‑
broty ke kávě od Jany Jankovcové a Jaroslavy Hovanové. Všem
děkujeme. Za doprovodu harmonikářů Josefa Kupilíka ze Spá‑
ňova a Tomáše Johánka z Mrákova si pak všichni zazpívali.
Akci připravilo Turistické informační centrum a Muzeum pří‑
hraničí Kdyně a srdcaři přeshraničního regionu Josef Alt‑
mann a Karl Reitmeier, který jako redaktor, zajímající se a pe‑
čující o dobré česko‑německé vztahy, napsal o události po‑
drobnou zprávu a zveřejnil ji ve dvou německých periodikách.
Vážíme si této spolupráce. K tomuto jubileu bylo vyrobeno no‑
vé razítko pro Všerubskou trasu. Nově se příchozí poutníci
Svatojakubské cesty budou zapisovat do Knihy poutníků v Tu‑
ristickém informačním centru a Muzeu příhraničí ve Kdyni.  

TIC Kdyně

Kdyně spojila Čechy a Bavorsko

Vojenská i taneční historie v Mrákově
Do sálu kulturního domu ve Starém Klíčově si v dubnu pozvali tanečního mistra Jindřicha Vostárka, který spolu s manželkou pořádá taneční

kurzy už od roku 1969.  Za tuto dobu už naučili tančit mnoho tisíců dívek a chlapců. Večer plný zajímavého vyprávění doplnilo prohlížení vide‐
ozáznamů a fotografií z jeho archivu. Na závěr jsme si spo‐
lečně zatančili country tanec rufus. Manželům Vostárko‐
vým přejeme pevné zdraví a hodně elánu do dalších let.

V sobotu 11. května se sešlo 9 družstev dospělých a
2 družstva dětí na okrskovém kole soutěže v požárním
sportu okrsku Mrákov. Po více jak 15 letech se do soutěže
zapojilo i mrákovské družstvo starších žen a vyhrálo. I mrá‐
kovští muži si vedli dobře, skončili na druhém místě. Nejví‐
ce vítězství si odnesl SDH z Tlumačova. Na závěr předvedli
požární útok mladí hasiči ze Starého Klíčova a z Tlumačova.

Klub vojenské historie Domažlice ve spolupráci s Čes‐
koslovenskou obcí legionářskou a městem Domažlice po‐
řádal vyjížďku po památných místech 2. světové války na
Domažlicku. Naší obcí projížděl Konvoj svobody 7. května,
u pomníku obětem 1. světové války na návsi u kostela ho
přivítaly ženy v chodských krojích, společně pak uctili pa‐
mátku padlých. Pak se konvoj zastavil na hodinu u základ‐
ní školy v Mrákově, kde jsme si mohli prohlédnout histo‐
rická vozidla i makety zbraní a věcí, které vojáci používali.  

Eva Květonová
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Velikonoce v Pocinovicích patřily dětem, na Zelený
čtvrtek obcházely vesnici s řehtačkami, aby nahradily
zvonění zvonů, a o Bílé sobotě koledovaly. O Velikonoč‑
ním pondělí obec uspořádala pochod ke kříži na Poho‑
ří, kde se každoročně setkávají věřící. Bohužel počasí
nám nepřálo, ale neodradilo nás, a cestou zpět jsme si
opekli vuřty u Dobré Vody. V úterý 30. dubna kolem
osmnácté hodiny jsme na návsi v Pocinovicích, u koste‑
la sv. Anny, postavili  májku. Obec poskytla z obecního
lesa vzrostlý smrk a za účasti veřejnosti a zastupitelů
byla májka nazdobena. Posezení u ohně s občerstve‑
ním a opékáním vuřtů se protáhlo do pozdního večera. 
Další akcí byla oslava 79. výročí osvobození západních
Čech americkou armádou. V pátek 3. května v 11.00
hodin za účasti veřejnosti, dětí, zástupců školy a zastu‑
pitelů obce jsme slavnostně položili věnec u pamětní
desky k osvobození obce a kytice k  pamětní desce pa‑
na Bedřicha Kalivody, obě umístěné na budově ZŠ Poci‑
novice. V 11.30 hodin se v obci zastavila kolona vojen‑
ských historických vozidel. Po jejich odjezdu jsme
položili kytice na hrob neznámé oběti druhé světové
války na místním hřbitově.  

Marie Homolková, starostka obce

Jak se měli a co dělali v Pocinovicích

Jsme rádi, že se jako malá venkovská škola
často dokážeme prosadit mezi těmi městskými,
které pro každou soutěž vybírají ty nejlepší
z daleko většího počtu žáků. Letos se to mimo‐
řádně povedlo v případě turnaje ve vybíjené a
soutěže Mladý zdravotník, v nichž mrákovská
škola v okrese zvítězila a vysloužila si tím po‐
stup do krajských kol. Do krajského kola se po
velmi srdnatém výkonu podívali i běžci v rámci
Štafetového poháru – na okrese sice brali neob‐
líbenou bramborovou medaili, ale vzhledem
k tomu, že byli soupeři z Holýšova poraženi
o pouhou desetinu vteřiny, byla jim nabídnuta
pro účast v kraji divoká karta. O to větší potom
byla radost, že se jim v Plzni podařilo Holýšov‐
ským porážku oplatit… Žhavou novinkou je ví‐
tězství mladších žáků v prestižním McDonald’s
cupu v konkurenci 10 týmů, a ostudu neudělali

ani starší, kteří přivezli bronz. Velmi nás těší, že
se projevuje letité úsilí o to, aby pohyb u nás ne‐
byl pouze okrajovou záležitostí. 

Jaro bylo mimořádně bohaté na program
s historickou tematikou, a to i za hranicemi re‐
publiky – např. šesťáci navštívili archeologický
park v německém Bärnau, deváťáci prožili tý‐
den ve znamení osvobozování a konce 2. světo‐
vé války a v jeho rámci navštívili významná
místa Plzeňského kraje. Atraktivním zpestře‐
ním byla mrákovská zastávka v rámci spanilé
jízdy historických vojenských vozidel. Zane‐
dlouho skupina zájemců vyráží na zájezd do
Londýna, v červnu se 44 turistů chystá procho‐
dit Krkonoše a vystoupit na nejvyšší horu re‐
publiky. Závěr roku je korunován třídními výle‐
ty a vystoupením 9. třídy, které vždy bývá vyvr‐
cholením celoročního úsilí.  ZŠ Mrákov

Párty v pyžamuVenkovská škola se prosadila

Taneční večer v pohodlném oblečení, a to
v pyžamu, si užili ve Starci. „Pyžamáci“
v rozmanitých spacích overalech se nechá‑
vali vést v rytmech hudby kapely Regent.
Někteří své spací oblečení doplnili dalšími
doplňky, které v jejich posteli nesmí chybět,
jako byly klapky na oči či mazliví plyšáci.
Nechyběly růže, kterými mohli pánové potě‑
šit své taneční partnerky.  Z venkovního gri‑
lu vonělo maso a klobásky. Hermelín v alo‑
balu dostával tu správnou konzistenci, bar‑
vu a chuť. Na baru „Nahoře bez“ byly podá‑
vány bezva drinky.  V poslední části večera
byli vyhlášeni „Král a královna“ pyžamové
párty. Vítězové si spolu zatančili melodie na
přání s doprovodem zbytku pyžamáků.

Večer plný zábavy, jídla a pití si všichni
užili na maximum. Děkujeme městu Kdyně
za podporu a SDH Starec za skvělou spolu‑
práci. Jana Stará
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Městys Všeruby s účinností od 1. dubna 2024 zavedl nový
systém tzv. „sběr odpadů od domu“ („door to door“ – „D2D“).

Primárním cílem je snížit množství směsného komunálního odpadu
(SKO) ukládaného na skládku a naopak zvýšit objem recyklovaného odpa‐
du. Sekundárně má nově zavedený systém zabránit citelnému skokovému
navyšování poplatku za svoz odpadu. Domácnosti obdržely zdarma v prů‐
běhu března tři nové nádoby na tříděný odpad: modrou na papír, žlutou na
plasty a hnědou na bioodpad. Komunální odpad bude i po zavedení nové‐
ho systému svážen ze stávajících nádob. Důvodem je, že nová odpadová le‐
gislativa postupně zvyšuje cenu za uložení SKO na skládku a od roku 2030

skládkování zakazuje úplně. S tím je spojené poměrně velké zvýšení ná‐
kladů v odpadovém hospodářství naší obce. To by se následně mělo pro‐
mítnout do poplatku za svoz odpadů, který jsme všichni povinni každo‐
ročně hradit. Proto je důležité třídit jednotlivé složky odpadu tak, aby obec
nebyla nucena poplatek za odpad razantně zvyšovat. Pro rok 2024 je ma‐
ximální sazba za ukládání odpadů 1 250 Kč, v roce 2025 je 1 500 Kč.

Současně s tím jsme tedy nuceni povinně navyšovat podíl vytříděného
odpadu, pokud bychom to nerespektovali, byli bychom „potrestáni“ vyso‐
kými poplatky za skládkování (pro r. 2024 170 kg/ os., 2025 160 kg/ os.).

Přístupem k odpadu, který každý z nás produkuje, můžeme ovlivnit i je‐
ho další cestu a výši nákladů pro obecní rozpočet. Mgr. Václav Bernard

V Koutě česky i německy
Partnerská škola v německém
Furth im Waldu pozvala žáky a
pedagogy ZŠ Kout na Šumavě
na „Waldjugendspiele 2024“,
„Den lesa“, který se konal 16.
května.
Německé a české děti byly roz‑
děleny do smíšených družstev.
Každé skupině byl přidělen
průvodce – lesník z Bavorského
lesa, který soutěžící seznamo‑
val s rostlinami, stromy, zvířaty
i způsoby ochrany přírody. Žáci
na stanovištích plnili různé
úkoly,   hod šiškami na terče,
stavění věží z dřevěných dílů
podle druhů stromů, běh s po‑
línky, přiřazování listů k make‑
tám stromů atd. Výsledky byly
zaznamenávány do soutěžní lis‑
tiny. V krásném prostředí čisté‑
ho lesa děti získaly mnoho no‑
vých znalostí i zkušeností. At‑
mosféra dne byla přátelská a
akce velmi kvalitně připravená.  

Pedagogové ZŠ Kout na Šumavě

První májový den se děti s rodiči a trenéry z TJ Sokol Zahořany vy‐
daly  na druhý sokolský výšlap. Ze Zahořan přes sedlickou horu, Spále‐
ný Mlýn, Vodolenku a Škarman až na náměstí do Domažlic. Počasí vy‐
šlo parádní, a tak se šlo jedna radost. Při příchodu do Domažlic, tedy
asi po 8 kilometrech, všem vyhládlo. Objednali jsme pizzu a udělali
jsme si piknik v parku. To bylo moc fajn! Pár jedinců mělo dostatek sil
a vyšlo nahoru na domažlickou věž. Domů jsem jeli autobusem. Pěšího
výletu se zúčastnilo 16 dětí a 12 dospělých. Pozor, nejmladší účastníci
byli ve věku 3–4 let! A všichni to skvěle zvládli.  Eliška Krchová

Sokolský výšlap

Bez tří čtvrt tisíce dětí
Do 1. ročníku ZŠ Koloveč pro rok 2024/2025

je zapsáno 30 dětí. Pět dětí má odklad. Předpo‐
klad je, že bude zřízena jedna první třída.  15
absolventů ve školním roce 2023/2024 školu
opustí. Předpoklad celkového počtu žáků v ZŠ
Koloveč pro další školní rok od 1. 9. 2024 je
247 dětí.  Budou umístěni v 11 třídách a dále
budou fungovat 3 oddělení školní družiny.  

Petra Křížová, foto Petr Dolejš

TJ Sokol Hluboká organizoval dětský den. Děti se mohly svézt
na koních, prohlédnout závodní auta a plnit sportovní úkoly.
Děkujeme všem sponzorům a zúčastněným. F. Strnad

Den dětí v Hluboké

Kolik za sběr odpadu ve Všerubech?
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n Pionýrská skupina Kolo Koloveč při‑
pravila asi 800 m dlouhou procházku po
čarodějné stezce? Od neděle 28. 4. do nedě‑
le 5. 5. vyvěsila v okolí Kolovče krátké poví‑
dání s různými čarodějnickými úkoly, ve kte‑
rých si děti ověřily svůj postřeh i důvtip.
Stezka měla 10 stanovišť, na nich děti po‑
máhaly čarodějnici Didi zlomit kletbu, udě‑
lat čarodějnické zkoušky a sbíraly  písmen‑
ka do tajenky, dodala  Petra Křížová.
n Sobotu zpříjemnily nejen maminkám
děti v Pocinovicích? Ke Dni matek připravi‑
ly pásmo písní, tanců, básniček i pohádek.
n Jednou ze společných akcí SDH Němčice
byla Okrsková hasičská soutěž pořádaná
SDH Chocomyšl v Únějovicích? Zúčastnili
jsme se se 3 soutěžními týmy, muži, ženy a mi‑
niděti. Počasí nám přálo, úspěchy se dostavily
a naši nejmenší si to moc užili, říká  Petra
 Poláková, místostarostka Němčic.
n Na zelený čtvrtek z oprechtické kaplič‑
ky odletěl zvon do Říma, a mladí „drkáči“
se rozhodli nahradit ho zvukem drka‑
ček? Třikrát denně statečně obešli Oprechti‑
ce i přilehlé Pláně, a tak v sobotu, když se
zvon vrátil, zaslouženě vybrali po chalupách
odměnu ve formě vajec, sladkostí i nějaké té
koruny. Že u nás tradice nevymírá, jsou dů‑
kazem přibývající koledníci, raduje se Mar‑
tina Štenglová.
n Všerubští školáci  si prohlédli kaolíno‑
vý důl? Využili nabídku krajského úřadu na
hrazenou dopravu s komentovanou prohlíd‑
kou lokalit. Vybrali si Centrum Caolinum
Nevřeň a vydali se do hlubin kaolínového
dolu, kde se od milé průvodkyně dozvěděli
historii a využití kaolínu. V hloubce 34 met‑
rů viděli nářadí a pomůcky, které horníci
používali. „Překvapily je vysoké prostory,
které nyní využívají k hnízdění netopýři, a
fotili se u velké hromady knih hříchů všech
hříšníků, která tu zbyla z natáčení pohádky
Čertí brko, napsala R. Reifová.
n V Nové Vsi ženy při dámském večeru
vyrobily velikonoční dekorace? Hnízdeč‑
ka ze sisálového provázku a dřevěné kulati‑
ny. Tvořily i děti, a odnesly si hned několik
výrobků: slepičky či kohoutky z prokladů od
vajíček, papírovou ptačí budku, velké papí‑
rové kraslice ozdobené barevnými těstovi‑
nami, kytičky a motýlky z ruliček od toalet‑
ního papíru, s pletením pomlázek pomáhali
rodiče. Dostaly balíček s překrásně zdobený‑
mi perníčky od Zdeňky Štípkové mladší. Tý‑
den na to prošla vsí početná skupina dětí
s řehtačkami, dodala M. Zemková.
n Turistické informační centrum ve Kdy‑
ni připravilo na letní sezónu nové propa‑
gační materiály? Prospekty v českém a ně‑
meckém jazyce o muzeu, synagoze, Rýzmber‑
ku a Korábu rádi poskytnou.

Víte, žeVíte, že ......
Členové TJ Sokol Loučim si v pátek 5. dubna

na valné hromadě vyslechli přehled úspěšné
činnosti za rok minulý a naplánovali akce pro
rok letošní. Byly přijaty dvě nové členky And‐
rea Tauscherová a Eva Tu‐
rečková, následovala dis‐
kuse, pozdravení starostek
Loučimi J. Dirriglové a Lib‐
kova B. Černé, a mmj. vy‐
stoupení Jindřicha Scho‐
vance ze Sokolské župy šu‐
mavské, který zevrubně
vylíčil zpronevěru 400
milionů korun asistentkou
starostky Sokola.

Jednou z akcí byla i bri‐
gáda 20. dubna, kdy se
v nevlídném počasí vypra‐
vili do obecního lesa, aby
jako každý rok osázeli dal‐
ší kus vykácené plochy pro
budoucí generace. Přišlo
17 členů a přátel Sokola,
celkem vysázeli 500 smr‐
ků a stejný počet buků.
„Brigáda se nakonec vyda‐

řila, počasí na draka, ale všechno jsme udělali,“
zhodnotil akci místostarosta jednoty Tomáš
Franc, který také brigádníky vyfotografoval.  

Z. Huspek ,foto Tomáš Franc

Sokolové v Loučimi myslí
na budoucnost

Tenisová jednadvacítka ve Lhotě

Oddíl stolního tenisu v Chodské Lhotě pořádal v sobotu 20. dubna vzpomínkový turnaj. Hrálo se
totiž podle starých pravidel do 21 a hráči si mohli vybrat míček, s kterým zápas odehrají. Ping–
pong turnaje se zúčastnilo 29 hráčů, z toho dvě ženy a Miloš Kalousek, hendikepovaný sporto‑
vec. Vedle domácích přijeli hráči ze Kdyně, Pocinovic, Mrákova, České Kubice, Blížejova, Domaž‑
lic, Loučimi a Milavče.  Jarda Kuneš, rodem z Domažlic, přijel z Prahy a tradičně se ujal role foto‑
grafa. Každý z hráčů si odnesl od pořadatelů upomínkový předmět a radost z krásné hry, která
se v Chodské Lhotě hraje od roku 1957. V roce 1961 je pak založen oddíl, který funguje s krátký‑
mi přestávkami v době oprav sokolovny dodnes. Díky všem pořadatelům v čele s Jiřím Bláhou,
Michalem Šuranským a Miroslavem Zajícem. O občerstvení se příkladně staral další člen oddílu
Jiří Vaněk z Libkova. Milan Zajíc

Všerubští školáci si při plnění čarodějnických
úkolů procvičili paměť, představivost i postřeh.
Na hřišti plnili sportovní úkoly, vyzkoušeli si po‑
hyb a psaní s brýlemi ze hry Vzhůru nohama.
Ani poznávání předmětů podle hmatu jim pro‑
blém nedělalo. V čarodějnickém veselí pak ně‑
kteří pokračovali i večer u tradiční májky. 

R. Reifová



V MŠ Kout na Šumavě ve
středu 15. května oslavova‐
la třída „Pejsci“, druhý den
pak třída „Sluníčka“. Obě
třídy měly pro své mamin‐
ky přichystaný pestrý pro‐
gram, kde zpívaly písničky,
recitovaly básničky, před‐
vedly taneček se srdíčky a
cvičení se švihadly. Děti
ukázaly perfektní výkon, za
kterým stojí píle a trpěli‐
vost. Děti na závěr předaly
dárečky svým maminkám,
které vyrobily s paními uči‐
telkami. Nechyběly ani sl‐
zičky dojetí.  Všichni si za‐
slouží pochvalu. 

Marcela Musilová
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Týden sv. Wolfganga vrcholí poutí do Neukirchen
Naše sousední diecéze Regensburg si letos připomíná 1100 let výročí od smrti svého patrona sv. biskupa Wolfganga. V rámci těchto oslav je
na sobotu 22. 6. 2024 naplánovaná společná česko‐německá pouť na pro nás Čechy ve významném příhraničním bavorském poutním místě
Neukirchen beim Hl. Blut (Nové Kostely). České poutě na toto místo obnovil po sametové revoluci Mons. Vladislav Sysel z Libkova (zemřel
5. 12. 2019) a zasadil se tak význačnou měrou o obnovení válkou narušených a komunistickým režimem zpřetrhaných česko‐německých
vztahů, jak na úrovni církevní, tak občansko‐společenské, za což byl oceněn jako stavitel mostů mezi národy. S ohledem na význam jubilea
budou do Neukirchen mimořádně přemístěny i ostatky sv. Wolfganga, které jinak spočívají v kryptě sv. Emmerama v Regensburgu. Společ‐
né setkání věřících z obou stran hranice má začít po poledni v přilehlé klášterní zahradě jako lidi z obou národů spojující a hranice přesa‐
hující setkání u kávy a zákusku. Pouť vyvrcholí slavením společné mše svaté od 16 hodin za účasti obou našich plzeňských biskupů a bisku‐
pa řezenského, před níž budou, při slavnostním procesí z parkoviště u základní školy nedaleko kostela, do kostela přineseny zmíněné
ostatky. Po slavení eucharistie má následovat krátké neformální setkání v klášterní zahradě. Program mezi polednem a příjezdem biskupů
před půl čtvrtou není organizován. Sv. Wolfgang je význačně spojen s českými zeměmi i naší plzeňskou diecézí, neboť se zasloužil o šíření
křesťanství v tehdejších Čechách a během jeho biskupského úřadu v roce 973 význačnou měrou přispěl ke zřízení biskupství v Praze tím,
že povolil vyčlenit z řezenské diecéze diecézi pražskou, z jejíž části (a části českobudějovické a litoměřické diecéze) pak po 1020 letech
vznikla i naše plzeňská diecéze. Stopy svatého biskupa Wolfganga jsou k nalezení i v našem kraji, podle pověsti šel pěšky z Řezna do Prahy
vysvětit prvního pražského biskupa a při zpáteční cestě se zastavil na návrší u Chudenic, kde přenocoval a založil kostel.
Zaznamenejme si tedy sobotu 22. června do svých kalendářů a vyhraďme si čas na tuto slavnost. Za farnost Domažlice a Kdyně Josef Dědina

Všerubští prvňáč‐
ci si užili slavnostní
odpoledne, při kte‐
rém byli pasováni na
Malé čtenáře. Před‐
vedli rodičům krátké
vystoupení a jak do‐
káží přečíst úryvek
z knihy. Poté obdrže‐
li šerpy, pamětní list
a knihu. Na závěr je
čekalo tradiční pře‐
kvapení – výborný
dort, na kterém si
všichni přítomní po‐
chutnali.     R. Reifová

Den matek v Úsilově

Obec Úsilov ve spolupráci s Dohlížecím výborem Jednoty Úsilov pořádala v zasedací mís‑
tnosti 11. 5. oslavu Dne matek, která se všem líbila. Na organizaci měly velkou zásluhu p.
Marta Bártová a p. Marie Stránská, která upekla různé zákusky. Oběma ženám obec za
iniciativu děkuje. Oslavu vyfotila p. Jana Slámová. Miroslav Sláma, starosta obce

Obec Pocinovice vloni získala bezúplatným
převodem od Římskokatolické církve po‐
zemky a márnici na místním hřbitově. Za‐
stupitelstvo obce se tedy rozhodlo pokra‐
čovat v opravě místního hřbitova, a to
opravou objektu márnice a výměnou dla‐
žeb. Stavební úpravy by měly být zahájeny
v červenci, dokončení se předpokládá v lis‐
topadu 2024. U hlavního vstupu bude
umístěna socha archanděla Michaela, kte‐
rou obci věnoval rodák, akademický so‐
chař, Jaroslav Veselák.  Předpokládané cel‐
kové náklady akce jsou 4 985 258 Kč bez
DPH, obec bude čerpat dotaci poskytnutou
 Plzeňským krajem ve výši 420 tis. Kč.  

Marie Homolková, starostka obce 

V Pocinovicích 
opravují hřbitov

Malí čtenáři snědli dort

Také koutské maminky slavily



Každoroční soutěž v požárním sportu se ko‐
nala v sobotu 11. května na louce nad Dobříko‐
vem.

K zahajovacímu nástupu se postavilo  neví‐
daných 15 družstev okrsku č. 10 Pocinovice ze
sborů Chodské Lhoty, Dobříkova, Smržovic,
Libkova, Loučimi a Pocinovic, počínaje žáky a
dorostem, přes pět(!) družstev žen (Pocinovi‐
ce, Chodská Lhota, Loučim, Dobříkov a Smržo‐
vice) až po osm družstev mužů do a nad 35 let
věku! Připočteme‐li k nim realizační týmy, roz‐
hodčí, personál stánků s občerstvením a divá‐
ky, dostaneme se až ke třem stovkám lidí! Sou‐
těžilo se ve štafetách 4x100 metrů, což je dis‐
ciplína vyhrazená především mladším hasi‐

čům, a v požárním
útoku, kde se daři‐
lo se střídavými
úspěchy v závislos‐
ti hlavně na šikov‐
nosti lidí kolem
stříkačky. Připojit
k ní savici, do dru‐
hé s košem na kon‐
ci nabrat vodu
z kádě a spojit je
tak, aby nasávaly
dostatek vody pro
hadice při útoku,
se několikrát nepo‐

vedlo a rafinované držení
spoje rukou úspěšně odhalil
rozhodčí základny Pavel Po‐
nocný. Každoročním mode‐
rátorem soutěže byl jeho
otec Václav Ponocný st.,
jenž diváky seznamuje
i s historií dobrovolných ha‐
sičů. Starosta okrsku Leon
Stavovčík s uspokojením
konstatoval účast nejen
mladých, ale především žen,
jež jsou vítaným oživením.
„Vyhráli všichni. Tak na
shledanou v roce 2025 na
okrskové soutěži ve Smržo‐
vicích,“  uvedl závěrem.   

Zdeněk Huspek

V současné době probíhá ve Všerubech oprava střechy kostela sv. archanděla Michaela. Záro‐
veň probíhá i oprava fasády kostela, obnoven bude i venkovní nátěr a přístup do kostelní věže. 

Všerubský kostel, stojící uprostřed obce, je dominantou městyse Všeruby a díky realizaci tohoto
projektu tak dojde ke zlepšení jeho
stavebně technického stavu a zacho‐
vání tohoto kulturního dědictví pro
další generace. V kostele jsou tradič‐
ně pořádány bohoslužby či besídky,
které jsou hojně navštěvovány nejen
občany městyse, ale přespolními
z nedalekého Bavorska. Všerubský
kostel se nachází na jižní větvi svato‐
jakubské cesty, která v ČR vede pou‐
tníky po trase dlouhé přibližně 200
km ve směru Praha – Karlštejn – Pří‐
bram – Rožmitál – Kasejovice – Ne‐
pomuk – Klatovy – Kdyně – hraniční
přechod Všeruby/Eschlkam. Do špa‐
nělského Santiaga de Compostela je
to ze Všerub celkem 2825 km.  

Mgr. Václav Bernard
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Opraví kostel sv. Michaela 

Hasičská klání pomalu mládnou

NOVÁ ZELENÁ
ÚSPORÁM LIGHT
nabízí finanční podporu až do výše
240 tisíc korun pro seniory a do‑
mácnosti s nižšími příjmy na rychlé
a jednoduché zateplení domů, vý‑
měnu oken a dveří či solární ohřev
vody. Peníze dostanete předem,
k elektronické žádosti není třeba
složité papírování. Na požádání po‑
řádáme besedu s občany přímo
v obci. Více v MAS Český les, z.  s., 
e‑mail: info@masceskyles.cz, tel.:
602 168 171, 774 369 333.

Hasiči ze Sedlic pořádali okrskovou soutěž. SDH Oprechtice dalo dohromady družstvo přípravky, starších dětí, žen
a mužů. Zlaté medaile zacinkaly přípravce, ženám i mužům a starší děti dostaly medaile za krásné třetí místo. Vše se
výborně povedlo. Martina Štenglová

p Loučimské zastoupení
na okrskové soutěži.  

Zdeněk Huspek



ČERVEN
n do 26. 6. Kdyně – výstava ob‐
razů Rudolfa Jankovce, Muzeum
příhraničí

n 7. 6. Tanaberk – Noc kostelů

n 8. 6. Tanaberk – Tanaberské
léto, 15.30 hod. představení pro
děti „Honza doktorem“, loutkohe‐
recký soubor Dolaňáček, 17.00
hod. AURORA – bluegrass band,
občerstvení, kostel sv. Anny

n 8. 6. Nová Ves – jarní vycházka,
14.00 hod.

n 9. 6. Tanaberk – bohoslužba
mrákovské a kdyňské farnosti,
10.00 hod.

n 12. 6. Kdyně – vycházka TIC
Kdyně s vyprávěním o bitvě na
Brůdku v roce 1040, druhá část
„Po stopách Břetislava I.“ /9 km/,
vede Hanuš, SRAZ: u Muzea pří‐
hraničí v 10:00 h, odchod na vrch
Na Kobyle, dále do Prapořišť, ke
kapličce, odtud na Hamličku a no‐
vou cyklostezkou ke kostelu sv.
Václava na Brůdku, výklad, občer‐
stvení, NÁVRAT: odjezd busem
z Brůdku v 15:14, Kdyně 15:30

n 15. 6. Sedlice – 2. ročník Me‐
moriálu Jiřího Tomandla, sraz his‐
torických vozidel, motocyklů a
traktorů 10.00 hod., vystoupí Po‐
střekovanka, 4Hlavy, Revival Olym‐
pic Domažlice, odpoledne vyhlíd‐
ková jízda historických vozidel

n 15. 6. Chodská Lhota – vystou‐
pení souboru MIKEŠKA z DOZP
Bystřice n. Úhlavou, 14.00 hod.,
v Lomečku, občerstvení, pořádají
Zahrádkáři Ch. Lhota  

n 15. 6. Mrákov – Mladí ladí mu‐
zikál, ZUŠ Domažlice, 16.00 hod.,
Lomeček Starý Klíčov  

n 15. 6. Nová Ves – dětský den

n 16. 6. Mrákov – hudební vy‐
stoupení, Václav Žákovec, Anna Vo‐
línová, 15.00 hod., podium u hřiště
TJ Sokol

n 19. 6. Kdyně – autobusový vý‐
let TIC Kdyně: NS Vodní mlýny,
Svatá Apolena a hrad Přimda, trasa
NS po zaniklých vodních mlýnech
/10 km/, vedou Brychovi

n 21. 6. Mrákov – Putování za
Soptíkem, 16.00 hod., hasičárna
Starý Klíčov

n 21. 6. Nová Ves – promítání fil‐
mu pod širým nebem, 21.00 hod.

n 22. 6. Libkov – rybářské závo‐
dy, prezentace 5.00 – 6.00 hod.,
I. kolo 6.00 – 9.00 hod., II. kolo
10.00 – 13.00 hod., rybník pod
hřištěm             

n 22. 6. Loučim ‑ pouť do Ne‐
ukirchen beim Heiligen Blut, začá‐
tek v klášterní zahradě ve 12.00
hod., mše svatá s biskupy z Plzeň‐
ské diecéze a diecéze Regensburg
v 16.00 hod., posezení v klášterní
zahradě s pohoštěním, je vypra‐
ven autobus, přihlášky v kostelích
domažlického a klatovského vika‐
riátu, info ve farnostech

n 22. 6. Zahořany – VIII. ročník
tradiční hasičské soutěže „O pohár
starosty obce“, ukázka hasičské
techniky, vystoupí DANCE TEAM
Venduly Brettschneiderové, 12.00
hod., fotbalové hřiště

n 22. 6. Koloveč – 140. výročí za‐
ložení SDH Koloveč, 13.00 hod.,
před hasičskou zbrojnicí, od 12.00
hod. mše svatá v kostele Zvěstová‐
ní Panny Marie

n 22. 6. Kdyně – Gulášek 2024,
Aurora Bluegrass Band, Devítka,
Ivo, Jahelka, Bran, Nezmaři, Mali‐
na brothers, Robert Křesťan &
Druhá tráva, 15.00 hod., park
u muzea, vstupné 350 Kč

n 26. 6. Kdyně – závěrečná vy‐
cházka ‐ s posezením v Loučimě
u Matějků /9km/, Svatý Martin –
Modlín – Loučim, SRAZ: Kdyně aut.
nádr., odjezd busem ve 12:40 hod.
ze Kdyně na rozcestí u Korábu, NÁ‐
VRAT: busem či vlakem z Loučima

ČERVENEC
n 1. 7. – 30. 8. Kdyně – modelář‐
ská výstava, Muzeum 

n 5. 7. Kdyně – Rýzmberské pra‐
se s muzikou, 9.00 hod., Rýzmberk

n 5. 7. Kdyně – slavnosti města:
zábava s kapelou ½ Rebel, 19.00
hod., náměstí

n 6. 7. Kdyně – slavnosti města:
Festival minipivovarů + Street fo‐
od, 12.00 – 22.00 hod., náměstí

n 7. 7. Kdyně – Císařské slavnos‐
ti, 9.00 hod., park u muzea 

n 7. 7. Dobrá Voda – malá pouť
u Dobré Vody, mše svatá v 9.30 h

n 13. 7. Libkov – couvání trakto‐
rů s vlekem, historická vozidla,
program: www.libkov.cz

n 20. 7. Koloveč – 6. ročník Me‐
dových dnů s jarmarkem, 10.00
hod., Včelí farma u Toupalů, Tyršo‐
va 197

n 27. 7. Nová Ves – pouťová zába‐
va, 20.00 hod.

n 27. 7. Tanaberk – pouťové a
barokní oslavy, 13.00 hod. mše
svatá, následuje dechová hudba
Pištíci, anenské trhy, 18.00 hod.
hudba z českých archivů 18. stole‐
tí, Kolegium pro duchovní hudbu
Klatovy, kostel sv. Anny

SRPEN
n 3. 8. Chodská Lhota – 7. ročník
turnaje v malé kopané, 9.00 hod.,
občerstvení na hřišti, pořádá FK
Chodská Lhota

n 3. 8. Koloveč – 12. ročník Kolo‐
večského trojboje, 14.00 hod.,
u rybníka U Holce

n 3. 8. Brnířov – Brnířovskej pa‐
rez, 15.00 hod., náves

n 3. 8. Kdyně – Bluegrassová so‐
bota, 15.00 hod., Rýzmberk 

n 3. 8. Chodská Lhota – S kořal‐
kou za pohádkou, pro dospělé od
18 do 100 let, večer s pohádkový‐
mi bytostmi při plnění pohádko‐
vých úkolů, start u moštárny od
18.00 do 19.30 hod., konec na fot‐
balovém hřišti, občerstvení 

n 4. 8. Kdyně – návštěva  židov‐
ského hřbitova v Loučimi s PhDr.
Ing. F. Chvátalem, 14.00 hod., TIC 

n 10. 8. Mrákov – Chodská hyjta,
14.30 hod., areál TJ Sokol, autobus
z Domažlic odjezd ve 14.00 hod.,
autobusové nádraží v Poděbrado‐
vě ul., stání č. 1, po skončení auto‐
bus zpět do Domažlic

n 16. 8. Koloveč – pouťová zába‐
va s  kapelou Éter Band, 19.00
hod., Sportovní klub Sauna

n 17. 8. Chodská Lhota – oslava
30 let FK Chodská Lhota, 14.00
hod., fotbalové hřiště

n 17. 8. Koloveč – pouťová zába‐
va s kapelami B.B.&Co. Jiřího Bavra
Lokajíčka a Odyssea, 20.00 hod.,
areál Staré cihelny

n 18. 8. Dobrá Voda – pouť u Do‐
bré Vody, mše svatá v 9.30 hod.

n 21. 8. Kdyně – Srpnové SALO‐
ME – Karel Kryl 80, Pavel Batěk,
Barbora Plachá, Tomáš Kůgel, Petr
Šťastný, pásmo písní Karla Kryla
pro zpěv, harfu, klarinet a kytaru,
20.00 hod., park u muzea

n 24. 8. Tanaberk – S hudbou na‐
příč staletími, koncert Jan Venas
ml., kostel sv. Anny

n 30. 8. Brnířov – rozloučení
s prázdninami, 16.00 hod.

n 31. 8. Kdyně – festival vína,
13.00 hod., náměstí

V expozici Muzea příhraničí nyní vystavuje své obrazy pan Rudolf Jan‑
kovec, výstava potrvá do 26. června. V sále budovy MKS „Modrá hvězda“ pat‐
řily jeho výstavy obrazů vždy neodmyslitelně ke každému kdyňskému jaru.
Rudolf Jankovec uspořádal již neuvěřitelných 52 výstav, a proto upustil od ko‐
nání vernisáže. Jak sám říká: „Každý mě ve Kdyni už zná.“ O to srdečněji k náv‐
štěvě výstavy zve.

O prázdninách chystáme výstavu hned několika modelářů. Pan Josef
Fidrant se svými kolegy představí modely letadel, lodí, vojenské techniky a fi‐
gurek. Na své si přijdou tatínkové, dědečkové, ale i děti, které opět  najdou po‐
kojíček na hraní. Výstava potrvá do 30. srpna. Autoři zvou na komentovanou
prohlídku 9. července od 16.00 hodin. 

V neděli 4. srpna od 14.00 hod. se uskuteční návštěva loučimského ži‑
dovského hřbitova s PhDr. Ing. Fredem Chvátalem. Seznamte se s jedno‐
tlivými náhrobky v doprovodu výjimečného odborníka, který se věnuje do‐
kumentaci židovských památek a výzkumu židovských hřbitovů, náhrobků a
překladům epitafů. Výzkum provádí i v zahraničí. Za svou vědeckou činnost
byl vyznamenán Medailí hejtmana Plzeňského kraje a rytířským řádem kní‐
žete Leonarda z Hutt River (Austrálie).

Dále zveme k zapojení do hry turistických informačních center „Český
les s mobilem v kapse“.  Příběhy zaujmou dospělé i děti. Tento rok se zamě‐
řuje na příběhy drobných sakrálních památek. Boží muka, svaté obrázky a
kapličky vždy byly, a i zůstanou symbolem domova, připomínkou pokory
a zbožnosti lidu. Kříže byly stavěny na místech odedávna významných, podél
cest, na návrších, na krajích obcí, v polích či rozcestích. Představovaly důleži‐
té orientační body, byly využívány jako mezníky na hranicích pozemků či ka‐
tastrů obcí, nebo sloužily jako rozcestníky. Někdy označovaly místa uložení
ostatků padlých vojáků, či připomínaly jiné tragické události. Stavěly se i jako
projevy díků za odvrácení neštěstí, moru, či za usmíření sporu o majetek me‐
zi sousedy apod. Především však byly místem k modlitbě, kde si lidé vyprošo‐
vali Boží požehnání. Hra probíhá od 1. 6. do 31. 10. 2024. V okolí Kdyně
jsme pro soutěžící připravili 27 míst s QR kódy. Po načtení QR kódu se zobrazí
příslušný příběh. V rámci Českého lesa můžete takových míst navštívit více
než sto. Abyste získali výhru, postačí navštívit 10 míst.  Díky péči Václava Frit‐
ze, Vojtěcha Hány, Tomáše Tesárka, Václava Böhma a jistě i mnohých dalších
bylo velké množství křížů v našem kraji renovováno. Děkujeme jim za to.

Za TIC Ludmila Brychová
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Symbol obce

Symbolem obce Brnířov je od nepaměti pa‑
rez. Dnes už brnířovští nedobývají v lese pa‑
rezy zbylé po pokácených stromech, aby se
v zimě zahřáli u tepla z jejich dřeva, ale jako
vzpomínka na tuto starou tradici stojí velký
parez uprostřed návsi stále. Ten stávající se
již vlivem povětrnostních podmínek rozpa‑
dal a tak místní hasiči vyrazili do lesa pro
nový. Po jeho umístění na náves nastoupil do
akce řezbář Radek Pučelík a z horní části
parezu vyřezal krásného zajíce. A proč zají‑
ce? Slova brnířovské hymny vám napoví: 

Když jsem já byl malý zajíc,
starý čtyři neděle,

honíval mne mysliveček,
ale nedohonil mne.

A to bylo moje štěstí,
že tam bylo blízko houští

a v tom houští dutý parez,
já sem si tam do něj vlez…  

Za OÚ Brnířov Ing. Věra Jandová

V úterý 30. dubna navštívila naše 4. třída poštu a obecní úřad v Koutě
na Šumavě. Paní pošťačka nás provedla a řekla, co se na poště musí dělat.
Viděli jsme i veliký pytel, ve kterém přichází balíky a dopisy. Dozvěděli
jsme se, že na poštu chodí lidé platit poukázky, vybírat peníze, posílat do‐
pisy a balíky. Na naší poště se nachází i pobočka Balíkovny a můžete si tu
i koupit spoustu věcí. Paní pošťačka byla milá a dostali jsme i dárečky.

Pak jsme přešli na obecní úřad, který je hned vedle. Tam nás přivítal
pan starosta Bohuš Havlovic a pracovnice úřadu. Mohli jsme se posadit ke
stolu, kde sedává 11 zastupitelů naší obce. Nejvíce nás asi zaujal veliký
starožitný cestovní kufr, který patřil rodu Stadionů ze zámku. V kanceláři
je také znak a vlajka obce, před kterými jsme se i vyfotili. Pan starosta
nám povídal o znaku obce, o tom, co má starosta a pracovníci obce na
starosti. Pochopili jsme, že pro naši malou obec je důležitá spolupráce za‐
stupitelů, školy, školky, hasičů, Sokola a dalších složek. Smutné je, že oby‐
vatel v obci ubývá. Nakonec nám pan starosta kladl otázky a my jsme se
snažili správně odpovědět. Líbil se nám přístup pana starosty a přátelská
atmosféra.

Moc děkujeme zaměstnancům obecního úřadu a pošty v Koutě na Šu‐
mavě za hezké chvilky.  

Eliška Kraftová, Jakub Kaiser a Marta 
Kadlecová ze 4. třídy ZŠ Kout na Šumavě

Děti znají poštu i obecní úřad



K tradicím Velikonoc patřilo i obchá‑
zení obce v době, kdy „zvony odletěly
do Říma“, tj. doba od Zeleného čtvrtku
do Bílé soboty.  V Koutě koledníci 3x za
den obešli obec a patřičným nástrojem
nahradili zvonění nepřítomných zvonů
drkáním, klepáním, v Koutě tzv. křístá‑
ním. Tento prastarý zvyk v Koutě za‑
nikl začátkem 60. let min. století. Zdálo
se, že na vždy. Jenže letos, naprosto
spontánně, se dala dohromady parta
mladších kluků, za podpory rodičů ob‑
starali správné nástroje a vyrazili…

Křísťáci poctivě obcházeli od čtvrt‑
ka do soboty, křístali, u kapliček po‑

klekli. V sobotu poledního času po‑
přáli všem, které navštívili, požeh‑
nané Velikonoce, obdrželi výslužku
a slíbili „přijít příště“. Za zmínku
stojí, že téměř všichni kluci po něko‑
lik let úspěšně koledovali coby tří‑
královí koledníci; rovněž pak kladný
ohlas u občanů, jak těch „co pama‑
tují“ tak i mladších. Tak kluci – křís‑
ťáci, nezačali jste, ale obnovili starý
dobrý zvyk, dobře jste se uvedli a
tak jen dál, ať příští další ročníky
jsou stejně úspěšné, ať jednou naj‑
dete i následovníky. Díky!  

A. Váchalová, foto E. Šímová

V Němčicích na skládce pálili dřevěný odpad pod dozorem
místních hasičů za velkého zájmu veřejnosti
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Když máte v obci dvě poutě v roce, není to jenom
radost, ale i práce. Ta podzimní na Marii je ve zna‑
mení sportu, jarní velikonoční ve znamení zábavy.
Obě má pod palcem místní TJ Sokol, na jaře se při‑
pojují i hasiči, a jsou to jedni a titíž. O velikonoční
neděli 31. 3. pozvali do sálu restaurace hned dvě
metalové kapely, jako hlavní skupina Pepper, je‑
jímž předskokanem byla Metalíza, obě z Klatov.
Vstupenky si koupilo 70 návštěvníků, kteří si s chu‑
tí zatrsali v barevných světlech a po půlnoci od‑
cházeli spokojeni.  Z. Huspek

Obnovené křístání v Koutě

V Oprechticích byl bál
Hrála kapela Taky taky, nechyběla dámská vo‑
lenka. Hasičský bál se vydařil, tombola se vy‑
prodala, občerstvení stálo za to, tak se může‑
me těšit opět na příští rok.  Martina Štenglová

V Úsilově o Velikonocích řehtají

Metal v Loučimi

Jarmark pro Anděla v Kolovči
Ve čtvrtek 21. března se opět konal v ZŠ Koloveč jarmark, tentokrát velikonoční.

Ochotné paní učitelky, asistentky, vychovatelky, děti a maminky již poněkolikáté spoji‑
ly síly a připravily velikonoční dekorace a na prodej napekly výborné pochoutky. Každý
si mohl prohlédnout plné stoly „zboží“, posedět u čaje a hlavně nakoupit. Že návštěvní‑
ků bylo opravdu hodně, dokazuje výtěžek z jarmarku, a to 17 000 Kč. Celá suma byla
opět poukázána nadaci Dobrý anděl, jejímž patronem se naše škola stala v loňském ro‑
ce. Všem děkujeme, jsme rádi, že jsme mohli společně přispět na dobrou věc. 

Mgr. Romana Šeterlová

Foto Tereza Rážová

Petra Poláková, místostarostka obce Němčice
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Sešli jsme se a pozvali děti s rodiči, aby si velikonoční přípravy a tvoření užili s námi. Pletly
se pomlázky, malovala vajíčka, tvořily různé velikonoční dekorace, hledala se vajíčka a další
zábavné aktivity. Nedá se říci, zda u pletení pomlázek bylo více děvčat či chlapců. Děvčata si
přestupný rok nenechala vzít a přípravu nepodcenila. Následující den se také připojila
v koledování. Také chlapci se nenechali zahanbit při malování vajíček. Na stole se sešlo i pár
dobrot na ochutnávku, tradiční beránek, mazanec či nádivka. Bylo možné si opéct buřty a
posedět u ohně a užívat si velikonoční atmosféru. Rádi takovéto akce pořádáme, když vidí‐
me radost nejmenších a s tím i spokojenost rodičů.  Jana Stará 

Přestupný rok ve Starci

V Černíkově je řehtání poměrně náročný sportovní výkon. Není nic snadného obejít
sedmkrát za tři dny celou vesnici. Další odměnu a zpestření Velikonoc měly děti v sobo‑
tu v sále. V 15.00 vyjížděl z nástupiště devět a tři čtvrtě „Bradavický expres“, který od‑
vezl dětské kouzelníky a milovníky Harryho Pottera do školy plné čar a kouzel v Brada‑
vicích.  Kouzelné dobrodružství si užilo na čtyřicet dětí spolu s rodiči i prarodiči. Děti si
zatančily a zaskotačily v rytmu písní DJ Vaška, originálně zasoutěžily a učily se i pro ně
nové staré tance. Vše v dokonalé režii paní Ivany Póorové. Pochvalu zaslouží i originál‑
ní výzdoba sálu z rukou Terezy Póorové a Kláry Velíškové a všichni, kteří se na výzdobě
večera podíleli, i Ti, kteří se s dětmi v převlecích vžili do bradavického prostředí.
Dětský maškarní ples připravil SDH Černíkov a divadelní spolek Černoch. Děkujeme dě‑
tem za jejich šikovnost, obětavost, ukázněnost i návštěvu bálu.  Alena Najnarová

Velikonoce v Černíkově

Naplnil se příběh
Anny Váchalové 

Dlouhý životní příběh Anny Váchalové se
naplnil.  Na Kdyňsku ji znal každý. Dokázala
se obdivuhodně vyrovnat s těžkým handica‑
pe, a to ji také přivedlo k celoživotní práci pro
zdravotně postižené občany. 

Svou veřejnou činnost vnímala jako poslá‑
ní. Přitom sama musela překonávat mnoho
těžkých zkoušek, které ji osud nachystal. Byla
typem, který se nikdy nevzdává a dokáže do‑
dávat odvahu a příklad i ostatním. 

Byla dlouholetou předsedkyní okresní or‑
ganizace Svazu invalidů na Domažlicku a
Klatovsku. Krátce před listopadovou revolucí
se stala v roce 1989 i předsedkyní Ústředního
výboru Svazu invalidů v tehdejší České socia‑
listické republice. Ale i těsně po listopadu
1989 dokázala obhájit svou předsednickou
pozici v této organizaci. To samo svědčí o dů‑
věře, které se dlouhodobě u zdravotně posti‑
žených těšila. V únoru 1990 zasedla v rámci
procesu tzv. kooptací do ČNR jako poslanky‑
ně za KSČ. Mandát obhájila i v prvních svo‑
bodných volbách, a to již za koalici Levý blok.
Při svých životních prožitcích nebylo divu, že
tíhla k levicovému  smýšlení. Koneckonců ješ‑
tě v roce 2002 byla zvolena do zastupitelstva
obce Kout na Šumavě na kanditátce KSČM. 

Jako poslankyně se často účastnila i jedná‑
ní zastupitelstva města Kdyně. Nechodila
tam vášnivě diskutovat, spíše poslouchala.
Chtěla být prostě v obraze. I po odchodu z Po‑
slanecké sněmovny pokračovala v práci pro
sdružení zdravotně postižených osob. Anna
Váchalová byla vždy aktivní. Čas od času se
také ve věci zlepšení podmínek invalidních
osob zastavila na kdyňské radnici. Byla vždy
velmi milá. V jejím případě jsme nepotřehli,
jak postupuje čas. Odešla skutečně v požeh‑
naném věku 92 let.  Ještě dlouhá léta bude žít
v našich vzpomínkách jako svou fyziognomií
sice drobná, ale jinak nesmírně statečná že‑
na.  Zanechává za sebou výraznou stopu.

Ing. Vladislav Vilímec, senátor PS ČR

V Koutě na Šumavě v Korbelce proběhla beseda
o neformální péči. Ta probíhá v domácím prostředí
a je často zajišťována blízkou osobou. Podstatou je,
že dotyčná osoba není schopna se o sebe kvůli
zdravotnímu stavu postarat a pečuje o ni blízký,
kdo ale není profesionálním pečovatelem. Dlouho‐
dobá neformální péče je velice náročná, a to po fy‐
zické i psychické stránce. Jsme proto rádi, že s na‐
bídkou pomoci přišly pracovnice pečovatelské
služby Doma ve Kdyni. Můžou zdarma pomoci s ná‐
cvikem dovedností. Ukázat, jak provést hygienu,
převléct, vysvětlit základy rehabilitací, s vyřízením
příspěvku na péči. Jednou měsíčně se konají  svépo‐
mocné skupiny, kde se scházejí lidé pečující o blíz‐
kou osobu. Účastníci využili přítomnosti zdravotní
sestry a nechali si změřit tlak a hladinu cukru v kr‐
vi.   Info: obecní úřad, Doma ve Kdyni nebo přímo
tel. 725 746 189, e‐mail: pecujici@domavekdyni.cz.  

Bohuš Havlovic, starosta obce Kout na Šumavě 

V Koutě besedovali o pomoci
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CO DO PŘÍRODY NEPATŘÍ
Jedno velké díky všem, kteří ve středu 10. dubna 2024 po‐
mohli z okolí místní části Zahořany posbírat vše, co do pří‐
rody nepatří. Dospěláci a děti naplnili asi 20 ks 120 litro‐
vých pytlů plných plastů, plechovek, skla. Našly se také
pneumatiky a jiný další nebezpečný odpad. Děkujeme obci
Zahořany za následnou likvidaci odpadu.  Eliška Krchová
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Antonín Pesl z Chodské Lhoty letos
oslaví 70. narozeniny. U příležitosti
významného jubilea mu udělil Český
zahrádkářský svaz, Republiková ra‐
da, zlatou medaili a diplom za záslu‐
hy o rozvoj zahrádkářství, za celoži‐
votní práci a zkušenosti v oboru. 

Pan Pesl je dlouholetým členem
zahrádkářského spolku v Chodské
Lhotě a byl místopředsedou a deva‐
tenáct let vykonával funkci předsedy
spolku. Jeho původní profese je ča‐
louník. V době, kdy se staral o svoji
matku, která byla upoutána na inva‐
lidní vozík, se rozhodl, že když je do‐
ma, bude zahradničit. Začínal s ma‐
lým skleníkem a postupně budoval
větší a větší. Po roce 1989 začala býti
čalouničina v kurzu a němečtí zákaz‐
níci vozili nábytek čalounit také
k němu. Proto zahradničení omezil
pouze jako koníček. Později ale vy‐
budoval velký fóliovník a zahradničení se stalo jeho hlavním
zdrojem příjmu. Objížděl výstavy a seznamoval se s osob‐
nostmi v tomto oboru, čerpal vědomosti a zkušenosti. Ve
svém okolí často vystavoval svoje výpěstky, byl jedním

z hlavních vystavovatelů na výsta‐
vách v Chodské Lhotě, v Klatovech,
Domažlicích, ve Kdyni, ale i ve vzdá‐
lenějších lokalitách a také v soused‐
ním Německu. Jako předseda spolku
převzal zodpovědnost za pořádání
turistického pochodu Chodská Bůta,
která je v režii zahrádkářů od třetího
ročníku. Děkuji dalšímu předsedovi,
říká Antonín Pesl, že pokračuje
v rozdělané práci. Těší mě, říká Pesl,
že práce nezapadla a naopak vzkvé‐
tá. Dnes jako důchodce pěstuje zele‐
ninu a ovoce jako koníček. Jen pro
zajímavost má 40 druhů vína, 19
druhů rajčat všech barev a tvarů, 20
druhů paprik a 35 odrůd jabloní.
Venku má mnoho exotických rostlin,
fíky, kiwi, kaki, mandle a mnoho dal‐
ších. Je dlouholetým členem našeho
spolku a pro nás ostatní dobrým rád‐
cem a kamarádem. Toníku, gratuluje‐

me a děkujeme za Tvoji práci pro spolek. Hodně zdraví a do‐
bré zeleniny a ovoce Ti přejí zahrádkáři z Chodské Lhoty,
které tak krásně reprezentuješ!   

Za spolek zahrádkářů Milan Zajíc, foto Jaroslav Nunvář

Barbora Kolářová je zajímavou osob‐
ností na naší houslistické scéně. Studova‐
la na konzervatoři v Plzni, ale pozdější
studium ji přivedlo do Ameriky. Narodila
se do hudební rodiny. Její sestra Milena
hraje v současné době ve skupině dru‐
hých houslí v České filharmonii. Barbora
studovala na Curtisově institutu ve Phila‐
delphii. Působila také jako vedoucí skupi‐
ny druhých houslí v Malajské filharmonii
v Kuala Lumpur.  Nyní se stala jednou
z koncertních mistryň Pražské komorní
filharmonie a bydlí v Řevnicích. Profesní
návrat je pochopitelný i v souvislosti s je‐
jím mateřstvím. Koneckonců právě její
malá dcera byla také přítomna na kon‐
certu a v závěru se svoji maminkou skli‐
dila zasloužený potlesk. Klavírista Stanis‐
lav Gallin je již delší dobu vyhledávaným
komorním partnerem řady našich inter‐
pretů. Je také zakládajícím členem klavír‐
ního Orbis Tria. 

Koncert nesl podtitul „Letem světem“.

Barbora Kolářová již měla vystupovat ve
Kdyni před několika lety. Ale tehdy kon‐
cert odpadl kvůli covidové pandemii. 22.
května jsme tedy mohli uslyšet její hru
v pozměněném programu, ve kterém za‐
zněly vedle Dvořákových romantických
kusů, slavné Franckovy houslové sonáty
i méně slýchané skladby. Koncert začal
známou skladbou mistra vídeňských mi‐
niatur Fritze Kreislera. Ale Sonáta pro só‐
lové housle od Benjamina Godarda se
skutečně neslyší často. Godard byl fran‐
couzským skladatelem a také houslistou.
Jeho nejznámmější skladbou je Ukolé‐
bavka z opery Jocelyn, kterou svého času
pro komorní kvinteto LŠU ve Kdyni upra‐
vil klatovský violoncellista, autor řady
komorních skladeb a někdejší kdyňský
učitel Bernard Vaníček, který často spo‐
lečně vystupoval  s naší  matkou Ilonou
Vilímcovou. Často jsme s ní hráli  také
kompozičně velmi podařených 6 houslo‐
vých duet s klavírem. Sonáta pro sólové

housle naznačuje, že Godard jako žák
slavného virtuosa Henryho Vieuxtempse
byl skutečně zdatným houslistou.  Go‐
dard se vyznačoval zpěvností svých me‐
lodií. Jeho tvorba ale přece jen nedosahu‐
je takové hudební vyrovnanosti, jako to‐
mu bylo např. u Saine‐Saënsa, jejímuž
stylu se hodně blížil. To se koneckonců
potvrdilo i u houslové sonáty, byť pečlivě
Barborou Kolářovou provedené. Vrcho‐
lem první poloviny koncertu před závě‐
rečným Franckem se tak stalo Capriccio
pro sólové housle současného americké‐
ho skladatele Sheridana Seyfrieda, které
bylo premiérováno ve verzi pro sólovou
violu na Curtis institutu 1. května 2018.
Tento čtyřicetiletý skladatel a rovněž ně‐
kdejší absolvent Curtisova institutu je
autorem již několika pozoruhodných ná‐
strojových koncertů. Kdo povolanější by
se u nás měl ujmout jeho skladeb než
Barbora Kolářová, která je těsně spojena
s americkou hudební scénou? Dvořákova
humoreska zakončila příjemný večer, na
kterém mohli kdyňští posluchači uslyšet
zajímavé a netradiční skladby.  

Ing. Vladislav Vilímec

Klub přátel hudby uvedl koncert Letem světem

Zahradník dostal zlatou medaili

Koncertem  houslistky Barbory Kolářové a klavíristy
Stanislava Gallina pokračovala sezóna KPH Kdyně.



Kdyňsko postavilo máje
V Zahořanech, 
foto Eliška Krchová

V Loučimi,
foto Z. Huspek

Ve Staněticích, foto Hanka Hoffmannová

V Nové Vsi, foto M. Šmejkalová

V Němčicích, 
foto Petra Poláková

Ve Starci, 
foto Jana Stará

V Mrákově, 
foto Anna Hrušková


